
۹اجتماعی

جهش تازه ایران در صنعت ماهواره
 رونمایی از  ماهواره های جدید ناهید 2 و طلوع3، آمادگی پرتاب »ظفر« تا 4 ماه آینده   و   ورود »خیام« به عرصه تجاری سازی تصاویردریافتی، از گام های بلند ایران 

به عنوان جزو 10 کشور صاحب چرخه فضایی حکایت می کند. ما امروز و فردای این صنعت  را با دکتر قریشی عضو هیئت علمی پژوهشگاه فضایی ایران بررسی کردیم
ــان به  ــه ــر ج ــگ ــالا دی ــان -  حـ صـــادق غــفــوری
ــژه در عرصه  فعالیت های فضایی ایـــران بــه وی
طراحی، ساخت و بهره برداری از ماهواره ها نگاه 
ویژه تری دارد و حواسش هست که دانشمندان 
پرتوان ایرانی هر آن چه را بخواهند، می توانند به 
آن دست یابند. دیروز همزمان با بزرگداشت روز 
فناوری فضایی،از دو پروژه بومی فضایی »ماهواره 

ناهید ۲« و »ماهواره طلوع ۳« رونمایی شد.

کاربرد و ویژگی های 2 ماهواره چیست؟       
طبق آن چه حسن ســالاریــه، رئیس سازمان 
فضایی ایران اعلام کرد: » »طلوع ۳« یک ماهواره 
سنجشی بومی با دقت عکس رنگی ۱۰ متر و 
عکس سیاه و سفید ۵ متر است و ماهواره ناهید 
۲، یک ماهواره مخابراتی است که با ساخت آن، 
وارد صنعت ارتباط فضاپایه می شویم که بعد از 
آن باید به یک سکوی استانداردی برای ارسال و 
دریافت داده های مخابراتی در باندهای مختلف 

فرکانسی برسیم.«
اما اگر بخواهیم جزئی تر با ناهید۲ آشنا شویم، 

مرور این موارد خالی از لطف نیست:
- ماهواره ناهید ۲  توسط محققان پژوهشگاه 
فضایی و همکاری فناوران شرکت های دانش 

بنیان طراحی و ساخته شده است.
-وزن این ماهواره ۱۳۰ کیلوگرم و قرار است 
در مدار ۵۰۰ کیلومتری به فضا پرتاب شود. 
طول عمر این ماهواره دوساله اعلام شد و برای 
اولین بار در کشور در آن از پیشرانه گاز گرم 
بهره گرفته شده اســت. ناهید ۲ همچنین به 
 GPS فناوری موقعیت یابی رادیویی مستقل از

مجهز است.
و دربــاره ماهواره طلوع۳ هم می توانیم با این 

اطلاعات، یک آشنایی کلی پیدا کنیم:
ماهواره »طلوع ۳« ماهواره ای سنجشی است که 
سازمان فضایی ایران سفارش ساخت آن را داد 
و شرکت صنایع مخابراتی ایران کار ساخت آن 

را به عهده داشت.
این ماهواره با وزن ۱۵۰ کیلوگرم سنگین ترین 
ماهواره ساخته شده در کشور تلقی می شود و 
با دقت تصویربرداری ۵ متر سیاه و سفید و ۱۰ 
متر رنگی در مدار ۵۰۰ کیلومتری زمین قرار 

می گیرد. 

 »ظفر« طی 4 ماه آینده در فضا       
 روز فضایی ایران، تنها در رونمایی از این دو پروژه 
خلاصه نشد، بلکه خبرهای خوشی هم رسانه ای 
شد. وزیر ارتباطات درباره دیگر پروژه های فضایی 
کشور از ماهواره ظفر این طور خبر داد:   »ماهواره 
ــاه نخست ۱۴۰۲ پرتاب  ــر۲« در ســه م ــف »ظ
می شود.« اگر درباره ماهواره ظفر هم بخواهیم 
بیشتر بدانیم، باید به توضیحات دکتر منصور انبیا  
رئیس دانشگاه علم و صنعت مراجعه کنیم. او 
چندی قبل این طور گفته بود: تاکنون ۴ ماهواره 
در دانشگاه علم و صنعت ساخته شده است؛ نوید 
اولین ماهواره بوده و در سال ۹۰ ساخته و پرتاب 
شد. ماهواره دوم در سال ۹۲ به نام مبین، ماهواره 
سوم به نام ظفر یک در سال ۹۸ و ماهواره چهارم 
ظفر ۲ است که ظفر۲  به زودی پرتاب خواهد شد.

ماهواره خیام وارد فاز بهره برداری شد       
اگر اخبار فعالیت های صنعت فضایی را دنبال 
می کنید، احتمالا می دانید که خیام در مرداد 
امسال با همکاری روسیه با موفقیت به فضا پرتاب 
شد و حالا محققان ایرانی طراح و سازنده  این 
ماهواره در حال بهره برداری از تصاویر آن هستند. 
دیروز وزیر ارتباطات در این باره گفت: »سازمان 
فضایی ایران در راستای ارائه خدمات ماهواره ای 
به ارگــان هــا و نهادهای دولتی به منظور رفع 
مشکلات مردم، به زودی با سازمان نقشه برداری 
امضا  خیام  مــاهــواره  موضوع  با  تفاهم نامه ای 
می کند که به موجب آن، تصاویر خیام در اختیار 
سازمان نقشه برداری قرار خواهد گرفت. سازمان 
نقشه برداری اولین بهره بردار دولتی ماهواره 

خیام اســت و ایــن گــام بلندی درجهت 
استفاده از خدمات این ماهواره به شمار 
نقشه برداری،  سازمان  از  غیر  می آید. 
ارگان های دولتی و همچنین شرکت های 

بخش خصوصی دیگری نیز درخواست استفاده از 
تصاویر و داده های ماهواره خیام را ارائه کرده اند 
که به زودی این درخواست ها نیز بررسی و نتیجه 

آن اعلام خواهد شد.«

 ایران صادرکننده خدمات فضایی می شود       
ــزرگ محققان هــوا فضای  گــام بلند و اراده ب
ایران، امروز در شرایطی است که این اعتماد 

بــه نفس را بــه وزیــر مــی دهــد کــه اعــلام کند: 
»هدف ما این است که سال آینده یا حداکثر تا 
پایان دولت سیزدهم به صادرکننده خدمات 
فضایی در منطقه تبدیل شویم. اکنون در بین 
به  نداریم که  را  کشورهای منطقه، کشوری 
چرخه کامل صنعت فضایی آن هم به شکل 
بومی دست پیدا کرده باشد. قدم گذاشتن در 
این جایگاه، کار بسیار سخت و پیچیده ای است 

و ما توانسته ایم جزو ۱۰ کشور دارای چرخه 
صنعت فضایی باشیم. در یک دهه گذشته این 
مسیر ریل گذاری شده و دولت سیزدهم نگاه 
ویژه تری دارد و تلاش می کند که تمام موانع بر 

سر راه توسعه فضایی کشور را بردارد.«

۶ پرتاب موفق در یک سال، بی سابقه است       
وزیر ارتباطات همچنین دیروز گفت: بی سابقه 
است که در کشور کمتر از یک سال ۶ پرتاب داشته 
باشیم. پرتاب؛ مرحله آخر بخش اول چرخه فضایی 
است که حکایت از حیات صنعت فضایی ما دارد. 
زمانی که ماهواره در مدار قرار می گیرد، می توان 
حاصل کــار دانشمندان روی زمین را در فضا 
صحت سنجی کرد. نگاه ویژه ای که دولت سیزدهم 
به این صنعت دارد، کاملًا در فعالیت های انجام 

شده در یک سال اخیر مشهود است.
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آینده هوافضای ایران بسیار درخشان است اما با یک شرط
بــرای یافتن پاسخ سه ســوال در حــوزه صنعت 
ــران، با سید محمد نوید قریشی  هوافضای ای
از  هوافضا  مهندسی  تخصصی  پسادکتری 
دانشگاه تهران و عضو هیئت علمی پژوهشگاه 
فضایی ایران که در مراسم روز گذشته رونمایی 
از دو ماهواره نیز حضور داشته است، همکلام 
می شوم. ابتدا درباره فاصله سطح این صنعت 
در ایران با کشورهای تراز اول هوافضا می پرسم 
که دکتر قریشی این طور می گوید: ما امروز با 
افتخار جزو ۱۰ کشوری در دنیا هستیم که چرخه 
کامل طراحی، ساخت و پرتاب ماهواره را دارا 
هستند. سابقه ورود ایران به این عرصه از اواسط 
دهه هفتاد است و این صنعت در کشورهای 
ــدود ســال هــای ۱۹۵۰ میلادی  پیشرو از ح
آغاز شده است. اما با اطمینان معتقدیم و باور 
داریم که سرعت رشد این فناوری در کشور ما 

بسیار بالا و با شیب صعودی خیلی خوبی است و 
چنان چه با همین فرمان پیش برویم، خیلی زود 
می توانیم به ماهواره هایی با کلاس وزنی بالاتر و 
عملیاتی تر دست پیدا کنیم. همان طور که دکتر 
سالاری رئیس سازمان فضایی هم در این مراسم 
اشاره کردند ما باید به سمت صنعتی سازی و 

سری سازی حرکت کنیم.

آینده چه می شود؟       
ــن صنعت  ــاره آیــنــده ای از دکتر قریشی دربـ
می پرسم که می گوید: خوشبختانه به تازگی 
سند ۱۰ ساله هوافضا هم به تصویب رسیده که 
برنامه خوبی را به عنوان چشم انداز هوافضا در 
کشور پیش روی ما قرار داده است. منتها تحقق 
اهداف این سند، به نگاه و اهتمام مسئولان 
بستگی دارد که به چه میزان به اجرای آن توجه 

و برایش هزینه کنند. 
به طور قطع اگر آن ها 
به این بخش جدی تر 
نظر کنند، آینده این 

صنعت در ایران بسیار درخشان خواهد بود.

مزیت ایران در هوافضا چیست؟       
از قریشی درباره مزیت فعلی ایران در عرصه 
هوافضا جویا مــی شــوم کــه او معتقد اســت: 
کشورهای اطــراف ما که در این حــوزه فعال 
هستند، اغلب چرخه طراحی، ساخت و پرتاب 
را خودشان به طور کامل انجام نداده اند؛ اما 
مزیت ما این است که آن چه ما امروز به عنوان 
فناوری فضایی دراختیار داریم کاملا بومی 
است و این همان مزیت ما در این بخش است 
که می توانیم در آن صادرات هم داشته باشیم. 

   عضو هیئت علمی پژوهشگاه فضایی ایران:

رسانه های جهان 

تی آر تی: فخرالدین 
آلـــــــتـــــــون، رئـــیـــس 
مرکز ارتباطات ریاست 
جمهوری ترکیه، با بیان 
و  نشده  تایید  پست های  انتشار  این که 
غیرواقعی دربـــاره زلزله در شبکه های 
ــرم محسوب مــی شــود، از  اجتماعی ج
شهروندان خواست برای کسب اطلاعات 
دقــیــق، اطــلاعــیــه هــای منتشرشده در 
سایت های رسمی را دنبال کنند. آلتون 
با انتشار پستی در توئیتر تاکید کرد که 
انــواع فناوری های  از  استفاده صحیح 
ــرای دســتــرســی ســریــع تــر و  ارتــبــاطــی بـ
موثرتر به شهروندان آسیب دیده از زلزله 
و در انتظار نجات، بسیار حیاتی است. 
انتشار محتوای  این که  بر  تاکید  با  وی 
غیر واقعی یا به اشتراک گذاری با استفاده 
از حساب های رباتیک به شکلی سازمان 
یافته، منجر به گسترش سریع اطلاعات 
نــادرســت در فضای مــجــازی می شود، 
گفت:  پست های تاییدنشده و غیرواقعی 
که توسط افراد مخرب در فضای مجازی 
منتشر شــده و بــه طــور علنی اطلاعات 
گمراه کننده منتشر می کند، مطابق قانون 
محسوب  ــرم  ج کیفری ۵۲۳7 ترکیه 
توجه نکردن  زمینه  ــن  ای در  ــود.  ــی ش م
شهروندان به پست های مذکور و دنبال 
کــردن اطلاعات مندرج در سایت های 
ــه اطــلاعــات  رســمــی بــرای دســتــیــابــی ب

صحیح، بسیار حائز اهمیت است.  

گــاردیــن: در پی آغاز 
مهلت یک هفته ای در 
تزریق  ــرای  ب بریتانیا 
تــقــویــت کــنــنــده  دوز 
بـــه افــــــراد زیــــر ۵۰ 
ســال، استیو بارکلی، وزیــر بهداشت و 
مراقبت های اجتماعی و استیو راسل، 
مدیر بخش واکسیناسیون و غربالگری 
NHS، از مــردم خواستند تا از آخرین 
فرصت برای دریافت واکسن استفاده 
کنند. راســل گفت: فقط یک هفته از 
پویش تقویت کننده پاییزی باقی مانده 
است؛ بنابراین اگر واجد شرایط دریافت 
تقویت کننده هستید اما هنوز آخرین دوز 
خود را دریافت نکرده اید، لطفاً قبل از 
پایان هفته آینده این کار را انجام دهید. 
چه دوزهای قبلی کووید داشته باشید 
چه یک دوره کــوویــد، ما می دانیم که 
تقویت کننده بهترین راه برای محافظت 
در برابر بیماری جدی ناشی از کووید 

برای خود و عزیزانتان است.
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